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Per tant, agraït, profundament agraïts, profundament, al 
comportament de la ciutadania, i també, naturalment, al 
comportament de tots els dispositius d’emergència, a tots els 
que vosté ha esmentat, i a totes les policies locals, i a totes 
les persones que en l’àmbit de protecció civil han participat, 
també voluntariament les brigades municipals. N’hi ha hagut 
una bona coordinació, una bona actuació en tots els àmbits, 
i efectivament n’hi ha un background en estos moments molt 
importants de cultura de l’emergència que estem avançant 
i, per tant, la Comunitat Valenciana en això està sent una 
comunitat absolutament vanguardista. 

I, també, agrair als mitjans de comunicació, efectivament, 
perquè en tot este moment el gran èxit és que les perso-
nes finalment tingueren la màxima informació possible i no 
prengueren decisions arriscades, com s’han pres en altres 
moments.

I, en eixe sentit, crec que la televisió pública i la ràdio pública 
valenciana van fer un gran paper, igual com el conjunt dels 
mitjans de comunicació de la comunitat, van fer tots un gran 
paper i a tots ells cal agrair-los –i els agraïsc– la seua dedi-
cació en moments en què efectivament la información és 
cabdal per a la presa de decisions de mobilitat.

Des del 16 d’octubre, dia que es va rebre l’avís de l’episodi de 
pluges intens a la Comunitat Valenciana, es posà en marxa 
tot l’operatiu de l’Agenda de Seguretat i Emergències que 
està dissenyat en estes condicions, en els protocols conse-
güents: un operatiu que funcionà perfectament gràcies a tot 
l’entremat que n’hi ha tant des de les diferents línies –com he 
comentat– d’actuació; en situacions com la que visquerem la 
setmana passada, el que era fonamental, el que era prioritari, 
com en totes les emergències, era garantir la seguretat de 
les persones, per això es van prendre mesures preventives, 
es van atendre totes les emergències que es van registrar, es 
van tallar els camins, es va actuar en conseqüència perquè no 
n’hi haguera perill per a les persones. El balanç que per tant 
hem de fer és positiu perquè no va n’hi haver que lamentar 
cap víctima i, a més a més, no va haver-hi desgràcies de caràc-
ter personal. 

Les pluges, tot i l’intensitat que arribaren a tindre deter-
minades localitats –com vosté ha dit– i més d’una manera 
moltes vegades molt aleatòria, quan pareixia que tot 
acababa tot tornava a començar, la veritat és que han provo-
cat inconvenients, han provocat maleses, destroses, i això 
és al que farem front a través de les mesures que pren-
drà La Generalitat (algú tus) i que exigirem també al Govern 
d’Espanya que haja de prendre. 

El treball de l’equip de professionals de l’agència i la totalitat 
dels membres que han participat en este operatiu dels ajun-
taments han estat decisius perquè, efectivament, el que calia 
era preservar la seguretat de les persones. 

Este divendres el Consell aprovarà la posada en marxa de 
l’oficina postemergència, a través de la qual es gestiona-
ran totes les ajudes per cobrir els danys que s’han produït 
en el temporal, respecte a les infraestructures, respecte 
als béns públics i també en l’àmbit personal. Ja en caràcter 
d’urgència els ajuntaments estan començant a fer actuacions 
que, després, des dels fons de contigència tindrà cobertura 
econòmica. 

Senyor Ferri, com vosté ha explicat molt bé, el que n’hi ha 
al darrer és el canvi climàtic, ara espere que a hores d’ara 
ja no n’hi ha cap dubte de la realitat del canvi climàtic. I el 
canvi climàtic ens situarà en el futur en una situació excep-
cional, som una xicoteta comunitat, un xicotet país al si del 
Mediterrani que és una zona extraordinàriament sensible per 
les conseqüències del canvi climàtic. 

I, per això, ja només iniciar este mandat encetàrem el pla 
de prevenció i risc d’inundacions en el Patricova, s’han fet 
una sèrie ja de plans locals, que alguns d’ells, per exemple en 
algun lloc que vaig estar jo visitant com Vinaròs o Benicarló 
ha sigut molt efectiu, i efectivament eixa és la manera 
d’actuar. 

També, necessitem que la confederació hidrògrafica, les 
confederacions hidrogràfiques, d’una vegada per totes, facen 
el seu treball, i que no siguen simplement institucions disci-
plinàries sinó que també ajuden a combatre les inundacions 
que moltes vegades per una falta d’activitat i, a més a més, 
una falta de deixar fer, doncs estan col·lapsant els nostres 
barrancs. 

Per tant, jo crec que estem en un moment en què cal prendre 
mesures a curt, a medi i a llarg termini, perquè efectivament 
el futur va a ser un futur complicat per a nosaltres si continua 
avançant el canvi climàtic en les condicions que s’està fent.

En eixe sentit, crec que és inqüestionable que cal tindre una 
política des de tots els àmbits. És evident que nosaltres sols 
no podem fer res contra el canvi climàtic però és inexcusa-
ble que allò que puguem fer ho he de fer, perquè les futures 
generacions tenen dret a viure en condicions, en condicions 
que no estiguen afectades per la mala herència rebuda per 
nosaltres. 

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president. 

Continuarem, ara, amb la pregunta que formula el Grup 
Parlamentari Podemos-Podem. 

Té la paraula del síndic del grup, il·lustre diputat, Antonio 
Estañ.

Quan vosté vullga, senyoria. 

El senyor Estañ García:

Moltes gràcies, senyor president. 

En primer lugar, igualmente, transmitir las condolescen-
cias de mi grupo por la muerte de Carmen Alborch, una de 
esas mujeres por las cuales hoy podemos estar orgullosos de 
tener una sociedad más justa y más feminista. 

En este momento de final de legislatura nos jugamos avan-
zar lo máximo posible para mejorar la situación del pueblo 
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valenciano, pero también nos jugamos la credibilidad hacia 
toda esa gente que confió en el cambio tras años de saqueo, y 
eso pasa por cumplir los compromisos asumidos durante esta 
legislatura, llevamos insistiendo en esta idea desde principio 
de curso que el cálculo electoral no puede paralizar al Consell 
en tomar determinadas decisiones porque esto no solo es un 
mal diagnóstico electoral sino que es un mal diagnóstico de 
futuro y un mal diagnóstico de país. 

Y existen todavía varios compromisos acumulados por este 
Consell muy sostentados en su figura ya que –como le decía 
durante el debate de política general– su presidencia en algu-
nos casos viene marcado por lo anunciativo que en algunos 
casos es muy oportuno pero de concreción dudosa, a veces 
dificultando mucho la vida de sus consellers. 

Seguimos, por tanto, sin conocer cuál es la hoja de ruta para 
revertir el hospital de Dénia; seguimos sin saber cómo se 
plantea cumplir con las exigencias de los bomberos foresta-
les y la creación de un cuerpo único de bomberos; seguimos, 
aunque ya se ha rebasado en más de un mes lo aprobado en 
esta cámara en su plazo, sin conocer qué contratos de empre-
sarios vinculados a la Gürtel existen a día de hoy y qué hacer 
para rebartirlos; seguimos sin saber cómo se va a ejecutar 
la eliminación del copago a los trabajadores en situación de 
precariedad aprobados en los presupuestos anteriores, y 
como estamos negociando los presupuestos siguientes nece-
sitamos saber que lo acordado y lo anunciado se cumplirá por 
credibilidad y, sobre todo, por el bienestar de la gente. Así 
que, ¿cómo y cuándo se van a cumplir?

Gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Estañ.

Li contestarà el president del Consell a la pregunta 
formulada. 

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president.

Muchas gracias, señor Estañ.

Hombre, yo creo que también hay otras grandes priorida-
des en que ustedes coinciden, por ejemplo, la gran prioridad 
de los valencianos y las valencianas, que es el empleo. Esa es 
la gran prioridad. Y la gran prioridad, en este tiempo, gracias 
al escenario que se ha planteado desde la perspectiva de la 
estabilidad que ustedes han propiciado, entre otras cosas ha 
garantizado que en la Comunitat Valenciana haya doscientas 
mil personas, casi, que están trabajando más que trabajaban 
en el 2015, lo cual, por tanto, es un cumplimiento, más allá, 
incluso, de lo que nos habíamos planteado en un principio por 
la realidad económica.

Por tanto, efectivamente, hay algunas cuestiones de las 
que ustedes, además, creo que de una manera acertada han 
estado incidiendo. La vivienda. A nosotros, es cierto que en 

programas como el de la vivienda nos gustaría ir mucho más 
aprisa, pero también es verdad que hay una dificultad obje-
tiva, y ustedes lo saben perfectamente.

Pero, en cualquier caso, La Generalitat ha entregado desde 
el inicio de la legislatura novecientas viviendas sociales, tras 
rehabilitar 745 de ellas que no estaban en condiciones de 
habitabilidad. Ochenta y cuatro se han, además, adjudicado 
a personas afectadas en procesos de desahucios y ochenta 
mujeres víctimas de violencia machista. Ahora, con el acuerdo 
suyo, queremos ampliar el parque de viviendas. Por eso se ha 
abierto este proceso para la adquisición de viviendas por 11,2 
millones. Es una situación que no es fácil, en estos momentos, 
porque, entre otras cosas, el mercado, como usted ha dicho, 
está en un proceso complicado, vamos a decir, sobre todo en 
muchas ciudades, por el tema de los apartamentos.

Para la cuestión de los apartamentos, evidentemente hay una 
iniciativa, que es la iniciativa que se ha formulado a través 
también de la ley de turismo para que los ayuntamientos tengan 
más capacidad de intervención en el mercado y, también, estamos 
pidiendo al Gobierno de España que tome decisiones importan-
tes, algunas de ellas que el gobierno anterior nos había recurrido. 
Y que la Ley de la función social de la vivienda, en aquello que 
es competencia estatal, se pueda poner de manifiesto.

Y respecto al cero-tres años, decirle que, efectivamente, 
forma parte, además, del acuerdo Podemos-Gobierno de 
España, y eso nos ayudará, de una manera importante, a 
poder continuar el camino establecido porque he de decirle 
que en este tramo hay 44.302 alumnos escolarizados, de 
cero a tres años, un 15% más que en la anterior legislatura 
y, además, hay catorce mil plazas gratuitas en aulas de dos 
años. Y de dos a tres años contamos con 248 escoletes infan-
tils municipales que están financiadas, esas 248 escoletes 
infantils, financiadas cien por cien por La Generalitat.

Gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, president.

Continuem amb les preguntes. Ara, la que formula la il·lustre 
diputada Beatriu Gascó. Té vosté la paraula, senyoria.

La senyora Gascó Verdier:

Bon dia. Gràcies.

Vaja també de la meua part el condol a la família de la 
senyora Alborch, una dona a la qual moltes hem apreciat i 
que ha sigut un far en el nostre camí.

Com bé han dit el senyor Ferri i vosté mateix este matí, el 
canvi climàtic és una realitat, en prenen constància. Tenim 
una situació realment greu de sequera, de fortes pluges, com 
hem vist ara, la neu que arriba en moments que no s’esperen, 
i un model productiu encara dependent d’activitats que no 
són tan sostenibles, com és el turisme, com és el desenvolu-
pament urbanístic en el litoral, etcètera.
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Tenint en compte que l’agència de canvi climàtic va ser apro-
vada enguany en la llei forestal i que, a més, està dotada de pres-
supost, volem saber per què encara no s’ha engegat una eina 
tan útil en la lluita contra el canvi climàtic i, sobretot, per què no 
consta en la modificació, en el projecte de decret del reglament 
orgànic i funcional de la conselleria d’agricultura, medi ambient 
i canvi climàtic, precisament. I per ara, el que sembla, és que es 
considera que el servei de canvi climàtic que van a crear a través 
d’este ROF, donaria resposta a la creació de l’agència.

Si els partits que sustenten el Consell, que són Compromís 
i PSOE, varen aprovar en la llei forestal la creació de 
l’agència, com és possible que això no es reflectisca, ara, 
en l’ordenament reglamentari de la mateixa conselleria? 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà l’honorable consellera d’agricultura i medi 
ambient.

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Muchas gracias.

Muchas gracias, señoría, por su interés, por su pregunta.

En cuestión de cambio climático le aseguro que todo el 
Consell trabajamos ahí a una y sabiendo las implicaciones 
que para cada uno de nosotros tiene.

Tenemos una dirección general, como sabe usted muy bien, 
que se encarga específicamente de las cuestiones de cambio 
climático. Las vemos de manera transversal desde la conse-
lleria pero, mire, yo participo en muchos foros. Hace poco 
estuvo en uno, precisamente de mujeres y cambio climático, 
donde las mujeres tenemos mucho que decir. Y la idea princi-
pal que me llevo es que donde se están realizando cosas es en 
los municipios y en los gobiernos de las comunidades autóno-
mas, gobiernos regionales en el caso de otros países.

Es decir, salgamos de las convenciones, salgamos de las agen-
cias, salgamos de los entes y vayamos a pisar la calle, porque 
es donde están pasando las cosas, como aquí, en medidas de 
movilidad, como está haciendo Valencia, como están haciendo 
ciudades como Madrid, como Pamplona; en medidas como 
estamos haciendo en agricultura, en gestión de residuos, que 
están en marcha, se están haciendo; en energías renovables, 
como estamos apoyando; en medidas de adaptación, como 
el Pativel, el Patricova; medidas que estamos haciendo en la 
protección de los humedales. Todo eso está en marcha.

La bajada de las emisiones es una cuestión global –lo sabe 
muy bien– en la que todos estamos trabajando, pero en las 
que todos, de forma transversal, de forma unida, estamos 
trabajando.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

La il·lustre diputada... Senyoria, té vosté la paraula.

La senyora Cabedo Laborda:

«En qualsevol cas, li anuncie, senyor Estañ, que abans 
d’acabar este any, en la tardor d’este any, presentarem la 
llei de la funció pública.» És un compromís, no per part d’una 
conselleria sinó per part del mateix president i no en qualse-
vol debat sinó en el debat de fa un mes sobre política general, 
un debat que marca els deures a complir en aquest últim any.

La llei de funció pública és una llei necessària per a rear-
mar i reestructurar l’administració pública valenciana, per a 
dignificar col·lectius precaris com les educadores d’educació 
especial per a combatre l’escletxa retributiva masclista, 
perquè molts d’estos col·lectius que necessiten ser dignifi-
cats estan feminitzats; és també per a dignificar eixos usua-
ris de l’administració com, per exemple, els xiquets i les 
xiquetes amb capacitats diverses o les valencianoparlants, 
que necessitem d’una administració pública que garantisca 
l’equitat lingüística. Vosté sabrà que la cooficialitat és sinò-
nim a igualtat. 

I, per això, li volem preguntar, senyor president de La 
Generalitat, si vostés van a complir i van a presentar aquesta 
llei de funció pública o si es penedix d’eixe anunci i d’eixe 
compromís que ens va fer fa un mes.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Cabedo.

Li contestarà la consellera...

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Gracias, presidente.

Mire, señoría, la ley de función pública es uno de los proyec-
tos más importante no solo de mi conselleria sino del Consell. 
Le anuncio ya que para el día 9 de noviembre está prevista 
la convocatoria de mesa general donde se va a llevar a cabo 
ya la última negociación en la que han estado trabajando la 
Dirección General de Función Pública con todos los sindica-
tos desde hace seis meses.

Mire usted, la ley, desde luego, es el instrumento necesario 
para la transformación de la administración pública valen-
ciana. Es una ley importantísima. Y hemos estado traba-
jando en esa negociación colectiva con los sindicatos porque 
queremos que sea una ley de todos y una ley para todos.
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Le puedo asegurar que el compromiso que anunció el president 
en el debate de política general será cumplido y, antes de final de 
año, el Consell remitirá la ley de función pública a las Cortes.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Senyories, passarem al següent grup parlamentari que formu-
larà pregunta de control. Ara, la síndica del Grup Parlamentari 
Ciudadanos... Carmen Sánchez tindrà la paraula.

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Sánchez Zamora:

Muchas gracias, señor president.

No podía empezar si no reiterando nuestras condolencias 
a toda la familia y amigos de Carmen Alborch. Sin duda hoy 
estamos un poquito menos alegres.

Mire, señor Puig, nos encontramos ante un momento crucial 
del ejercicio político de esta legislatura. De cara al año elec-
toral, parece que la fuerza del botànic se desgasta, si es que 
en algún momento tuvo fuerza.

El último desplante del Grupo Socialista hacia sus socios de 
gobierno respecto a la ley electoral solo demuestra que lo 
importante no es el diálogo ni el consenso ni las personas. No, 
no, no, no. Aquí, lo que importa son los titulares y los votos.

Sin embargo, los presupuestos son el mayor exponente de 
la política de un gobierno, sobre todo ante la situación de 
la Comunidad Valenciana. Y es que la tasa de paro de la 
Comunidad Valenciana está por encima de la media espa-
ñola. El 31% de los valencianos y valencianas viven al límite 
de la pobreza o de la exclusión social y, para colmo, el Consell 
del rescatem persones sigue sin una hoja de ruta clara ante el 
problema de la infrafinanciación.

Y si a eso le sumamos, además, el goteo de dinero por parte 
de nuestra Generalitat, incluso de la Generalitat catalana, a 
los medios y entidades pancatalanistas, por ejemplo, los últi-
mos 40.000 euros que ha entregado la señora Oltra al sindi-
cato A Contracorrent, el resultado es una absoluta debacle 
política del chasco del botànic.

Así y todo, parece que no paran de crecernos los problemas 
en esta comunidad, porque los presupuestos generales del 
estado para 2019 tampoco son motivo de esperanza para los 
valencianos y valencianas.

Señor president, está claro que el señor Sánchez tiene el mismo 
interés en solucionar la infrafinanciación de la Comunidad 
Valenciana como por convocar elecciones generales.

Ante eso, la situación económica de la comunidad, sigue 
en un punto muerto, como este Consell, que no ha sabido 

reaccionar ni con el gobierno del Partido Popular y, lo que es 
mucho peor, ni siquiera con el gobierno de Pedro Sánchez.

Señor Puig, seguimos nadando a la deriva, en lo que a verda-
deros problemas de la Comunidad Valenciana se refiere. Y no 
engañen a los valencianos y valencianas con sus indicadores 
socioeconómicos, porque la realidad la ha expuesto ya con 
anterioridad. La realidad es que la infrafinanciación se conso-
lidó con el gobierno inmovilista de Mariano Rajoy y se perpe-
túa con la incompetencia del gobierno socialista.

Por todo ello, como portavoz de Ciudadanos, señor Puig, 
¿cuál es la hoja de ruta del Consell hacia el futuro económico 
de la Comunitat Valenciana?

Gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Li contestarà el president del Consell.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, president.

Muchas gracias, señora Sánchez, por su sensibilidad.

En relación a la pregunta que ha planteado, más allá de las 
otras cuestiones que ha planteado que, bueno, podemos deba-
tir en otro momento..., respecto a la pregunta, a la hoja de ruta 
del Consell ante el futuro económico debo decirle que, efec-
tivamente, nosotros sí que tenemos, existe esa hoja de ruta. 
Y esa hoja de ruta hablaba de reparación de derechos, de 
reconstrucción social y económica de la comunitat y de alber-
gar un nuevo renacimiento de esta comunidad. Y ahí estamos.

Y, en ese sentido, en estos tres años de gestión se han recons-
truido las bases del sistema económico valenciano, empe-
zando por la credibilidad, que es fundamental; empezando 
por la confianza, que es fundamental.

Como he dicho antes, hay 192.500 ocupaciones más, un 10% 
más, un 10,3% más. Se ha reducido el paro en 186.500 perso-
nas, un 33% menos. 

En la Comunitat Valenciana ha habido un crecimiento en el 
tercer trimestre de 2015…, del tercer trimestre de 2015 al 
segundo trimestre de 2018, de un 9,8 aproximadamente, por 
encima, también, de la media española.

El peso de la industria, que es fundamental, –no hay un país 
avanzado sin industria– se ha incrementado en dos puntos, 
y estamos cerca del 20%. Exportamos casi treinta mil millo-
nes de euros al año. En lo que va de legislatura se ha pasado 
de exportar 24.000 a 29.370, lo que supone un crecimiento 
nominal del 18%, tres puntos por encima de España.

Recibimos nueve millones de turistas extranjeros. Hemos 
pasado de 6,2 millones de turistas extranjeros a cerca de nueve 


